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Bilag 1 

 

 

Opsamling på evaluering af tangfjernelse 2022 

 

I forbindelse med Klima- og Miljøudvalgets beslutning af 3. maj 2022, om en korrigeret praksis for 

fjernelse af tang ved Slagelse Kommunes badestrande, blev der bedt om en evaluering af sæsonen 2022. 

I forbindelse med evalueringen er der taget kontakt til følgende grundejerforeninger som tidligere har 

været aktive i deres stillingtagen til strandenes drift, og som er beliggende omkring kommunes strande; 

- Grundejerforeningen Blomstervænget, Stillinge Strand 

- Grundejerforeningen Kærmindeparken, Stillinge Strand 

- Hejninge-Stillinge Lokalråd 

- Hus og Grund, Stillinge Strand 

- Grundejerforeningen Strandvænget, Stillinge Strand 

- Grundejerforeningen Frølunde Fed 

- GF Småland, Bisserup 

- Skælskør Lokalråd 

- Grunderforeningen Østre Strand, Kobæk Strand 

- Grundejerforeningen Kobæk Nørrestrand 

 

Grundejerforeningerne blev i forbindelse med evalueringen stillet følgende spørgsmål: 

  
1. Hvordan har den generelle brugeroplevelse været på kommunes badestrande i 2022?  

 

2. Har forekomsten af tang haft betydning for jeres besøg på kommunens badestrande i 2022?  

 

3. Hvordan oplevede I håndteringen af affald på kommunes badestrande i 2022?  

 

 

Tilbagemeldinger 

Herunder fremgår den fulde tekst fra de tilbagemeldinger der er kommet fra grundejerforeningerne samt 

nogle enkelt medlemmer fra grundejerforeningerne, der selv har ønsket at kommentere evalueringen. 

Eventuelle kommentarer fra Entreprenørservice er indsat i en (rød parentes). 

 

Hus og Grund, Stillinge Strand 
  

1. Hvordan har den generelle brugeroplevelse været på kommunes badestrande i 2022?  
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Under indtryk af, at der i 2022 sammenlignet med de foregående år ikke var meget tang har oplevelsen 

været fin - fjernelse eller ikke. 

Den tang, som er forekommet, er oplevet som en del af naturen og uden gener. 

  

2. Har forekomsten af tang haft betydning for jeres besøg på kommunens badestrande i 2022?  

  

Nej.  

Når der har været tang, er det opfattet som en naturlig og ikke generende på stranden. 

  

3. Hvordan oplevede I håndteringen af affald på kommunes badestrande i 2022? 

  

Intet at bemærke - var tilfredsstillende. 

 

Grundejerforeningerne Kærmindeparken og Blomstervænget, Stillinge Strand 

Overordnet set er vi meget tilfredse, sandet er igen blevet dejligt fint, vegetationen foran klitten bliver 

ikke længere kultiveret op, og kan dermed igen være med til at sikre at klitten ikke bliver ødelagt ved 

kraftige storme, ligeledes må vi også antage at det er med til at sikre biodiversiteten langs kysten. 

Der har dog været enkelte perioder med meget tang, dette forsøgte man af fjerne en gang, 16 august, 

uden større held. 

Ifølge Slagelse kommunes nye procedure for fjernelse af tang, ville man fra dennes side holde øje med 

strandens mængde af tang efter blæst/storme. Det virker ikke som dette er sket, da der er flere gange, 

hvor det burde være fjernet helt nede ved strandkanten, dette må kunne gøres nænsomt som vi tidligere 

har ønsket. 

Der bliver i højsæsonen tømt skraldestativer nogle gange ugentligt, de personer der klarer dette kunne jo 

melde tilbage til kommunen om strandens tilstand. 

I højsæsonen opleves ofte at affaldsstativerne er overfyldte, der burde man måske overveje en ekstra 

tømning. 

Sluttelig burde kommunen overveje at få opsat dispensere med havfaldsposer, disse er fra Søværnets 

kampagne mod havaffald, dette for at inspirere strandens brugere til at holde en ren strand. 

 

Grundejerforeningen Blomstervænget, Stillinge Strand 

(Privat borger fra Grundejerforeningen Østre Strand har svaret) 

Den generelle brugeroplevelse i 2022 har været rigtig god, særligt fordi stranden i 2022 igen fik lov til at 

være stranden, som den oprindeligt var. 

Ingen rensning i 2022, Stranden har fundet ro og mange tilfredse strandgæster 

Der har i sommeren 2022 ikke været rensning som tidligere*, så stranden er ved at genfinde sin gamle 

form; Sandet er igen opdelt i de rigtige lag, og mikroorganismer og insekter er på vej til at reetablere et 

liv i og på sandet. Man ser nu borehuller fra insekter, børnene har forskellige skrukturer sand at bygge i 

(+ tang at pynte med), og det fine hvide øverste sand er stort set kommet tilbage. 

Nogle dage har der været lidt tang her og der, og kort tid efter har naturen selv bragt det i orden igen. 
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Det har på ingen måde set ud til at naturlig forekomst af tange har påvirket antallet af strandgæster. 

I højsommeren, hvor det var meget varmt, havde de forskellige grupper strandgæster samlet det tørre 

tang der lå, sammen i større bunker, så der var plads til tæpper og håndklæder. Alle tog det fint med højt 

humør. 

 

Stillinge Strand er blevet en rigtig flot dansk hvid strand - med liv, vegetation og biodiversitet som den 

var, før man startede strandrensningen i 2017. 

*Der foregik én enkelt ”rensning” med traktoren sidst på sommeren, 16. august (i øvrigt på en skyet dag, 

hvor der ikke længere var skyggen af en badegæst!). Traktoren kørte nogle ture i vandkanten – og efter 

en tid kørte den væk igen. Ingen forstod hvad det var for noget!?… 

Oplevelse af Affaldshåndteringen 

Det er rigtig fint med de opsatte skraldespande som tømmes jævnligt. Dog er de i højsæsonen nogle 

gange meget overfyldte. Måske skulle man overveje tømning oftere de dage i højsæsonen, hvor vejret er 

rigtig godt og man ved at der er mange strandgæster. 

Naturligvis vil dette jo skulle være til fods eller med evt. fra klitterne… eller på anden vis, som ikke 

forstyrrer badegæsterne.  

Havmiljøvogter-kampagne og Affalds-adfærdsændring 

I uge 29 var vi ud fra eget initiativ på Stranden med en ”eventbox” fra Havmiljøvogterne. Målet var at 

informere og få en dialog med Strandgæsterne om affald på stranden, om adfærd, miljø og om at man 

tager ansvar for at tage sit affald med. Dem, som ikke selv havde affaldspose med, fik en pose fra os. 

Det var kun en virkelig positiv og god oplevelse. Folk var generelt glade og superpositive. Og rigtig 

mange udtrykte positivt at det var godt, stranden ikke længere blev renset med en traktor (og endnu 

mere, at man ikke længere dumpede affaldet i havet). Jeg gik i de timer vi var der rigtig meget rundt 

mellem folk og samlede affald op og tog en lille snak med folk om netop affald, cigaretskod osv. 

Sidste sommer videregav vi alt, materiale og viden om Havmiljøvogterne.dk og deres Havfaldspose-

dispenser til Nikolai Bjørk fra Slagelses Kommunalbestyrelse. 

Jeg kan kun endnu en gang slå et kæmpe slag for at Slagelse Kommune arbejder på at få opsat sådan en 

Havfaldspose dispenser, så der altid er affaldsposer til affaldet på stranden. Det er bevist, at det gør en 

stor forskel, ikke mindst fordi det skaber fokus på affald og adfærd på stranden. (Havmiljøvogterne.dk) 

 

(Privat borger fra Grundejerforeningen Østre Strand har svaret) 

Jeg har fået tilsendt din mail via Niels-Ove og ønsker at bidrage med mit syn på Slagelse Kommunes nye 

praksis for fjernelse af tang på Stillinge Strand i 2022. 

Det er en KÆMPE glæde at se, hvordan stranden er på vej tilbage til dens naturlige ophav, efter at 

strandrensningen er ophørt. Sandet er som før og ikke mere som groft grus. Vegetationen er igen på 

tilbagetog. 

Der har ikke været behov for at fjerne tang på noget tidspunkt. Har der været en smule, så har det været 

væk dagen efter på naturlig vis. 
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Traktor og maskine var på stranden en gang, den 16. august, men til ingen nytte.  

 

Det største ønske er at få en dispenser med havfaldsposer opsat ved nedgangen til stranden. Det koster 

12.000.-, og Havmiljøvogterne hjælper med at arrangere det.  

 

Jeg er medlem af grundejerforeningen Blomstervænget. Jeg deltog i dialogmødet den 5. april 2022, hvor 

jeg fremlagde et indlæg, som I efterfølgende fik tilsendt. 

 

Hejninge-Stillinge Lokalråd 

Den nye ordning med fjernelse af tang har fungeret fint. Nu har der i 2022 heller ikke været den store mængde 

tang, så man bør nok se ordningen over flere år for at bedømme ordningen.  

 

Grundejerforeningen Strandvænget 

(Privat borger fra Grundejerforeningen Strandvænget svarer) 

Som svar på Jeres mail, har jeg følgende bemærkninger: 

- Syntes umiddelbart mængden af affald på stranden er reduceret, men har også nogle gange haft svært ved at 

se eventuelt affald grundet mængden af tang… syntes der har været meget tang på stranden i området fra 

Jagtvej og ned imod (og forbi) stien ved for enden af Svalevej. (området er ikke Slagelse Kommunes strand, og 

her har aldrig været en indsats i forhold til tang). 

- Der er 4-5 gange i løbet af sommeren 2022, hvor vi og Vores badegæster er endt med at gå hjem fra 

stranden, pga mængden af tang, både i vandet og på stranden. 

 

Grundejerforeningen Østre Strand, Kobæk 

1. Hvordan har den generelle brugeroplevelse været på kommunes badestrande i 2022? 

ad 1) Det var OK 

 

2. Har forekomsten af tang haft betydning for jeres besøg på kommunens badestrande i 2022? 

ad 2) Ikke så vidt vi ved. 

 

3. Hvordan oplevede I håndteringen af affald på kommunes badestrande i 2022? 

ad 3) OK 

 

(Privat borger fra Grundejerforeningen Østre Strand har svaret) 
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1. Hvordan har den generelle brugeroplevelse været på kommunes badestrande i 2022?  

a. Vi har bemærket at der ikke er blevet fjernet tang så grundigt som de foregående år. Det 

der generer mest, er hvis der ligger en bræmme af våd tang i strandkanten man skal 

træde på. Vi har sommer brugt badebroen mere end de tidligere år, det har dog ikke 

været begrundet i mere tang på stranden. 

 

2. Har forekomsten af tang haft betydning for jeres besøg på kommunens badestrande i 2022?  

a. Nej 

 

3. Hvordan oplevede I håndteringen af affald på kommunes badestrande i 2022?  

a. Vi har bemærket der er kommet en kasse hvor der kan afleveres affald opsamlet på 

stranden. Det er et fint arrangement, der opfordrer folk til at samle affald op på stranden 

og afleverer det i kassen. Stranden fremtræder normalt pænt og ryddeligt. Lidt tør tang på 

sand stranden generer ikke. 
 

 

Grundejerforeningen Kobæk Nørrestrand 

Den ændrede praksis for håndtering af tang jf. handlemulighed B har fungeret fint i 2022. 

Med hensyn til håndteringen af affald, så har fjernelsen af de to skraldespande på forstranden ud for 

Kobæk Nørrestrand, desværre bevirket, at der ligger mere affald og især efterladenskaber fra hunde end 

tidligere. Vi vil derfor meget gerne have de to skraldespande tilbage på forstranden. 

 

 


